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ربي��ع الاول 1445|  10  | مه��ر 1402   4 سه ش��نبه  6| روزنامه جوان |  شماره 6856 ساحل دزدان دريايي كجاست؟!
روزنامه كيهان در شماره ديروز خود با اشاره 
به تكرار ادعاهاي بي اساس امارات متحده عربي 
درباره جزاير س��ه گانه ايران در اجلاس اخير 
كشورهاي ش��وراي همكاري خليج فارس نوش��ت: هفت كشور عضو 
شوراي همكاري خليج فارس عبارتند از: بحرين، كويت، عراق، عمان، 
قطر، عربستان سعودي و امارات متحده عربي. در ميان اين كشورها غير 
از عمان كه از قرن۱۷ميلادي داراي حكومت پادش��اهي بوده است و 
عربس��تان ] اگرچه دولت آن در سال۱۹۳۲ تش��كيل شده است، ولي 
مي توان گفت[ كه حاكميتي چند صدساله داشته است، عمر بقيه آنها 
كمتر از ۱00سال اس��ت و مخصوصاً بحرين حساب كاملًا جداگانه اي 
دارد، زيرا بحرين از دوران باس��تان تاكنون بخشي از خاك ايران بوده 
است كه ۵0سال قبل در جريان يك زدوبند غيرقانوني ميان شاه معدوم 
و دولت هاي امريكا و انگليس از ايران جدا شده است و امروزه اصلي ترين 
خواس��ته مردم بحرين بازگشت اين استان جدا ش��ده از كشورمان به 
سرزمين اصلي و مادري آن، يعني ايران اسلامي است. اما درباره ماهيت 
واقعي امارات كه داعيه كشور بودن دارد، علاوه بر اسناد يادشده، اشاره 
به يك سند تاريخي ديگر نيز خالي از فايده نيست و آن اينكه تا اواسط 
سده۱۹ميلادي منطقه اي از جنوب خليج فارس كه از قطر امروزي تا 
سواحل عمان را در بر مي گرفته )امارات متحده عربي امروز( به »ساحل 
دزدان دريايي - ساحل القرصان« شهرت داشته است و در سال۱۸۲0 
با حمله نيروهاي هند و انگليس )كمپاني هند شرقي( پيمان صلحي بين 
آنه��ا امض��ا ش��د و از آن پ��س منطق��ه اي ك��ه ام��روزه ب��ا عن��وان 
»امارات متحده عربي« شناخته مي شود به »ساحل متصالحه - ساحل 

آشتي - Coast Trucial« تغيير نام پيدا كرد!
........................................................................................................................

كارنامه رسوايي آقاي گزارشگر!
روزنام��ه ايران در يادداش��تي با اش��اره به گزارش 
گزارشگر حقوق بشر در امور ايران كه اخيراً و پس از 
شكست بزرگ جبهه تجزيه طلبان، سلطنت طلب ها، 
تروريست ها و رسانه هاي تروريستي آفتابي شده ايران را ناقض حقوق زنان 
خوانده است، نوشت: با همه افتضاحات و رسوايي هايي كه جناب جاويد 
رحمان به بار آورده است، اكنون و پس از گذشت يك سال از شكست دروغ 
زن، زندگي، آزادي، او در جلس��ه فرعي حقوق بشر پارلمان اروپا سخنان 
مداخله جويانه و ادعاهاي واهي از وضعي��ت زنان در ايران ارائه داده و تازه 

مدعي است كه چرا او را به ايران راه نمي دهند؟!
اما دو نكته مهم در پايان اين نوشته خالي از لطف نيست: اول اينكه تعيين 
گزارشگر ويژه حقوق بشر براي ايران، فاقد وجاهت حقوقي است و از همان 
سال۱۳۹0 كه قطعنامه تعيين گزارش��گر ويژه حقوق بشر براي ايران با 
كارگرداني امريكا تصويب شد، شواهد نشان مي داد مأموريت گزارشگر 
ويژه حقوق بش��ر در مورد ايران، بيرون از بس��ترهاي حقوقي و موازين 
حقوق بشر است و او را گمارده اند تا از حقوق بشر به عنوان ابزار فشار عليه 
ايران اسلامي استفاده كند. دوم اينكه دشمنان جمهوري اسلامي همه 
ظرفيت ها و توان خودش��ان را به صحنه آوردند تا با حربه حقوق بشري، 
ايران را در موضع انفعال و ضعف قرار دهند اما رئيس جمهور كش��ورمان 
هفته گذشته و در مجمع عمومي سازمان ملل، پدرجد حقوق بشر غربي 
را به محاكمه كش��اند: »آيا امريكا كه خود بزرگ ترين زندان مادران در 
جهان را دارد، مي تواند صادقانه نگران حقوق زنان باشد؟« اكنون بايد در 
امتداد اين سؤال از جناب جاويد رحمان پرسيد، آيا بازي در زمين امريكا 

و گزارش هاي كذب عليه ايران، چيزي جز رسوايي است؟!
........................................................................................................................

معناي ضربه امنيتي به تروريست ها
روزنام��ه صبح ن��و يادداش��ت ديروز خ��ود را به 
ضرب شس��ت وزارت اطلاع��ات ب��ه تيم ه��اي 
تروريستي اختصاص داد و نوشت: در روزهايي كه 
مردم به فراخوان هاي متعدد اپوزيسيون و ويراني طلبان بي اعتنا بودند 
و معاندان نتوانس��تند با بهانه جويي هاي مختلف و تحريك احساسات 
مردم آن��ان را به خيابان ها بكش��انند، حالا فعاليت دش��منان وارد فاز 
جديدي ش��ده اس��ت و تلاش دارند با طراحي عمليات هاي گسترده 
تروريستي كه از ضريب كشتار و خشونت بالايي برخوردار باشد، سراسر 

كشور را با آشوب و درگيري ناامن كنند. 
اما تاكنون مردم ايران با آگاهي و بصيرت خود و جمهوري اسلامي نيز با 
قدرت و اقتدار توانسته است، برنامه هاي دشمن تحت عنوان براندازي، 
تروريسم و اقدمات تجزيه طلبانه را خنثي كند. خنثي سازي عمليات 
بزرگ تروريستي و پيشگيري از انفجار ۳0بمب در نقاط پرتردد تهران، 
اقدام كوچكي نيست. هوش��ياري وزارت اطلاعات در اين مورد- پس 
از خنثي سازي ۴00بمب در خوزستان در آس��تانه اربعين و ۴0بمب 
بسيار مخرب كه قرار بود در دهه اول محرم در هيئت هاي تهران منفجر 
ش��ود- هم امنيت مردم را تأمين كرد و هم رسانه هاي بزرگ دنيا را در 
ايران هراس��ي ناكام نمود. درهمين يك ماه گذشته و در شرايطي كه 
مردم كشورمان در ايام محرم به عزاداري سالار شهيدان مشغول بودند، 
دشمنان آرام نداشتند و به دنبال ايجاد سلس��له ناامني هاي جديدي 
در كشورمان بودند كه با هوشياري و چش��مان باز نيروهاي امنيتي و 

اطلاعاتي كشورمان خطرهاي بزرگي كشف و خنثي شد. 
........................................................................................................................

ريشه شكل گيري توهمات نتانياهو
روزنامه جام جم در يادداشت ديروز خود 
ب��ه رجزخواني ه��اي نخس��ت وزير 
رژيم صهيونيستي عليه ايران پرداخت و 
نوشت: اين براي چندمين بار است كه رژيم صهيونيستي در سازمان ملل 
عليه جمهوري اسلامي ايران، خط و نشان مي كشد و از طراحي هاي خود 
براي منطقه صحبت مي كند. اين در حالي است كه رژيم صهيونيستي به 
هيچ  يك از قواعد بين المللي و منشور خلع سلاح كه كشورهاي متعدد دهها 
سال است به آن پيوسته اند و پروتكل هاي مربوط به قوانين هسته اي مثل 
ان پي تي، هيچ گونه پايبندي و ورودي ندارد و با داش��تن دهها زرادخانه و 
صدها كلاهك هسته اي به قوانين بين المللي پشت كرده است. او در چنين 
ش��رايطي در مقابل اذهان عمومي و دوربين هاي بس��ياري از رسانه هاي 
بين المللي و البته در مقابل صندلي هاي خالي مجمع عمومي سازمان ملل، 
نه فقط براي ايران بلكه براي منطقه غرب آسيا)خاورميانه( دست به ترسيم 
نقشه هاي شومي زد و مدعي شد خاورميانه جديدي بايد شكل بگيرد كه 
محور آن رژيم غاصب صهيونيستي خواهد بود! اما آنچه نتانياهو در مقابل 
دوربين هاي جهاني عليه ملت ايران بيان كرد، بسيار جاي شگفتي دارد كه 
البته بخشي از سخنان او با عقب نشيني همراه شد و دفترش تغييراتي در 
سخنراني او اعمال كرد اما حتي با وجود اين عقب نشيني و اصلاحات كه از 
سوي دفتر نخس��ت وزير رژيم صهيونيستي انجام ش��د، بازهم سخنراني 
نتانياه��و از نظ��ر حق��وق بين المل��ل قاب��ل پيگ��رد قانوني اس��ت، زيرا 
رژيم صهيونيستي ادعا كرده است جمهوري اسلامي ايران را بايد در مقابل 

تهديدات جدي و تأثيرگذار هسته اي- نظامي قرار داد! 
طرح چنين اظهاراتي از سوي نخست وزير رژيم جعلي صهيونيستي در 
مجمع عمومي سازمان ملل، نشان دهنده قلدري و قانون ناپذيري اين 
رژيم است كه متأسفانه از سوي امريكا و برخي قدرت هاي غربي مورد 
حمايت قرار مي گي��رد. نكته بعد اينكه طرح اين ادعاها، نش��ان دهنده 
ترس و واهمه اي اس��ت كه نه تنها گريبانگير مقامات امنيتي و نظامي 
رژيم صهيونيستي شده، بلكه نخست وزير اين رژيم هم با آن روبه رو است، 
زيرا مي داند در ماه هاي پيش رو احتمال فروپاشي دولت او وجود دارد و 

پس از آن هم بايد منتظر فروپاشي اسرائيل در آينده نزديك باشد.

سال۱۳۸۷ سپاه پاسداران انقلاب اسلامي سبك 
جديدي از رژه را اجرا كرد ك�ه حميدرضا راوش، 
مبدع آن دراين باره گفت: رژه با ش�كل جديد در 
محضر حضرت آقا در دانش�گاه امام حسين)ع( 
اجرا شد و همان جا ايشان فرموده بودند كه »من 
يك نگراني درباره رژه داش�تم كه برطرف شد.« 
به گزارش تس�نيم، س�ال۱۳۸۷ از س�وي رهبر 
معظم انقلاب اسلامي س�ال نوآوري و شكوفايي 
نامگذاري ش�د و در همين سال س�پاه پاسداران 
انقلاب اس�لامي ن�وع جدي�دي از رژه را در روز 
۳۱شهريور به نمايش گذاشت كه با رژه كلاسيك 
و مرسوم نيروهاي مسلح كاملًا متفاوت بود. از آن 
زمان به بع�د اين رژه تبديل به رژه مصوب س�پاه 
شد و تقريباً در تمامي مراسمات رسمي نيروهاي 
س�پاه به همي�ن ش�يوه رژه را برگ�زار مي كنند. 
رژه نوي�ن س�پاه كه ن�ام اصل�ي رژه س�پاهيان 
محمد رسول الله)ص( براي آن انتخاب شده است، 
از س�وی يكي از مربيان جوان رژه در پادگان امام 
رض�ا)ع( شهرس�تان كازرون به  ن�ام حميدرضا 
راوش متولد س�ال۱۳56 طراحي ش�ده اس�ت. 
اتفاقات، زندگي آقاي راوش را در مس�ير ديگري 
قرار مي دهد و موجب مي ش�ود از همان س�نين 
نوجوان�ي ب�ا تدري�س، ورزش هاي رزم�ي و هنر 
آشنا ش�ود و از فردي كه علاقه اي به نظامي شدن 
نداشته اس�ت، ش�خصي را مي س�ازد كه مبدع 
رژه نوي�ن در س�پاه پاس�داران انقلاب اس�لامي 
مي ش�ود و هم اكن�ون ني�ز مس�ئول مؤسس�ه 
فرهنگي »ميقات« در نيروي زميني س�پاه است. 
طراحي رژه جديد در س�پاه داس�تاني شنيدني 
دارد. آنچه در ادام�ه مي آيد، گفت وگ�و با مبدع 
رژه نوين سپاه پاس�داران انقلاب اسلامي است.

     
فعاليت ه�اي ب�ا  را  ش�ما  اكث�راً   

 

 فرهنگي- هنري مي شناس�ند و ش�ايد 
هم فكر نمي كنند كه شما نظامي باشيد، 
چطور وارد فضاي نظامي گري و تدريس و 

طراحي رژه شديد؟
پدرم نيروي ژاندارم��ري و فرمانده قرارگاه ژاندارمي 
كازرون بود. يادم است كه ايشان در رژه هاي آن زمان 
فرمانده يگان رژه رونده ژاندارمي بود و از همان زمان 
فضاي رژه در ذهن من شكل گرفته بود تا اينكه ۱۱ يا 
۱۲سالم بود كه وارد بسيج شدم و به واحد فرهنگي 
پايگاه كربلاي مس��جد امام حس��ين)ع( شهرستان 
كازرون رفتم و ثبت ن��ام كردم و از هم��ان روزهاي 
اول به  دليل برخورداري از مربي خوبي به  نام جناب 
سرهنگ خسروي كه برادر دو شهيد بود، علاقه مند 
به فضاي نظامي شدم. اين فضا ادامه داشت تا اينكه 
به خدمت سربازي رفتم و در آنجا آموزش مربيگري 
سرباز را گذراندم و بعد از دوره آموزشي وارد معاونت 
آموزش سپاه ناحيه كازرون شدم و از عزيزاني كه آنجا 
بودند مطالب بسيار زيادي ياد گرفتم و اين خواست 
خدا بود كه اين مسير براي من ش��كل بگيرد، البته 
خودم هم هيچ وقت فكر نمي كردم در حوزه نظامي 
وارد مربيگري ش��وم. من از س��ن ۱۵سالگي ورزش 
رزمي جيت كاندو را تحت نظر استاد مصطفي دلپذير 
به  صورت حرفه اي شروع كردم و اين موضوع در زمان 
سربازي كه مجبور بودم براي مربيگري رژه تمرينات 
بسياري انجام دهم، به من خيلي كمك كرد، البته از 
همان زمان باشگاه هم با فضاي مربيگري آشنا شدم. 
شرايط مالي خانواده ما طوري نبود كه هر سه برادر 
بتوانيم به باشگاه برويم، براي همين من به دو برادر 

ديگرم در منزل تدريس ورزش رزمي مي كردم. 
 با نگاه هنري احساس كردم 

رژه هم آسيب زننده است و هم شور ندارد
به هر ح��ال اين مس��ير مربيگ��ري از هم��ان زمان 
۱۵�۱۴س��الگي در من ش��كل گرفت ت��ا اينكه به 
خدمت سربازي رفتم و در آنجا هم اين مسير در قالب 
مربيگري رژه ادامه پيدا كرد و در آن زمان من متوجه 
شدم رژه به  صورت مرس��وم ضررهاي بسياري دارد. 
در دوران سربازي علاوه بر تدريس رژه به سربازان به  
عنوان مربي بس��يج نيز انتخاب شدم و هر شب براي 
آموزش به مس��اجد مختلف مي رفتم، همچنين به 
 عنوان مربي آمادگي دفاع��ي در مدارس نيز فعاليت 
مي كردم و به اين ترتيب ه��م اعتماد به نفس خاصي 
براي تدريس پيدا كردم و هم شيوه ارتباط با جوانان 
را ياد گرفتم. در دوران مربيگري رژه با همان سابقه و 
نگاه هنري احساس كردم رژه هم آسيب زننده است و 
هم شور و حال ندارد و بايد چيزي به آن اضافه شود، 
بنابراين جرقه ايجاد تغيير در رژه در ذهن من زده شد 
اما خيلي جدي به آن فكر نمي كردم، چون كسي هم 

تغيير رژه را قبول نمي كرد. 
  ب�ه خ�ودم گفتم س�رم ه�م ب�رود، نظامي 

نمي شوم
كم كم به پايان دوران س��ربازي نزديك مي ش��دم و 
چون خيلي سختي كشيده بودم از فضاي نظامي گري 
زده ش��ده بودم، بنابراين زماني كه مسئول گزينش 
سپاه كازرون به من و چند نفر ديگر پيشنهاد عضويت 
در سپاه را داد، پيش خودم گفتم كه اگر سرم هم برود 
محال است دوباره به اين فضاي نظامي گري بازگردم. 
پس از پايان سربازي مدتي به  عنوان معلم قراردادي 
و مدتي هم در دكه روزنامه فروشي عمويم كار كردم 
اما اين كارها من را اقن��اع نمي كرد، در اين مدت هم 
مسئول گزينش س��پاه كازرون دائم پيام مي داد كه 
»به فلاني بگوييد پي��ش من بياي��د«، بالاخره يك 
روز نزد ايش��ان رفتم، من در آن زمان ديپلم داشتم. 
ايشان به من گفت: »بايد به آموزش درجه داري بروي 
اما اگر از خودت عرضه نش��ان دهي، به دوره افسري 

منتقل مي شوي«. من ابتدا تمايلی به درجه دار شدن 
نداشتم اما مسئول گزينش گفت مي توانم افسر شوم 
و با شناختي كه از خودم داش��تم و با اين نگاه كه به 
دوره افس��ري منتقل مي ش��وم، وارد آموزشگاه امام 
حسين)ع( خميني شهر شدم. همان روز اول فرمانده 
مركز گفت كه »فكر افسرش��دن را از ذهن تان خارج 
كنيد، همه شما درجه دار هستيد«، با ناراحتي به پدرم 
زنگ زدم به اين اميد كه به من بگويد برگرد،  اما پدرم 
به گفت »بمان!« و من فقط به  خاطر حرف پدرم ماندم 
و امروز افتخار مي كنم كه به  لطف خدا كاري كرده ام 
كه حضرت آقا فرمودند: »من سال ها نگران اين نوع 
رژه در نيروهاي مسلح بودم اما با ديدن اين رژه جديد 

نگراني من برطرف شد.« 
رفته رفته ديدم س��پاه دقيقاً همان جايي اس��ت كه 
من بايد باش��م و بقيه چيزها خيلي مهم نيست. بعد 
از آم��وزش درج��ه داري وارد پادگان ام��ام رضا)ع( 
شهرس��تان كازرون ش��دم كه يك پادگان آموزشي 
بود و دوباره خداوند من را در مس��ير آموزش دادن و 

آموزش ديدن قرار داد. 
  رژه اي را كه قبول نداشتم، آموزش  مي دادم

من در پادگان امام رض��ا)ع( با درجه گروهبان دومي 
به  عنوان فرمانده گردان سرباز انتخاب شدم و در آن 
مقطع وظيفه اصلي فرماندهان گروهان و گردان هاي 
س��رباز، آموزش آداب نظام��ي و نظام جمع بود. من 
بايد دقيقاً همان رژه اي را كه قبول نداشتم، آموزش 
مي دادم. در آن مقطع انتقاداتم به نوع رژه را منتقل 
مي كردم اما غر نمي زدم و س��عي مي كردم در عين 
انتقاد بهترين مربي رژه باش��م و يگانم بهترين رژه را 
برود، اما خب، موضوعي را كه سال ها بود در دانشگاه ها 
و مراكز نظامي تدريس مي شد، نمي شود به  راحتي 
تغيير داد و اگر تدبير آقا دراين باره نبود، ش��ايد اين 

اتفاق نمي افتاد. 
 مگر رژه كلاس�يك چه ايرادي داش�ت 
كه بايد يك ن�وع جدي�د از رژه طراحي 

مي شد؟
شما وقتي در شرايط عادي بخواهيد پاي تان را به زمين 
بكوبيد، مراعات مي كنيد كه چگون��ه اين كار را انجام 
دهيد كه به بدن تان آسيب نرس��د اما در زمان رژه كه 
قرار اس��ت از جلوي جايگاه عبور كنيد و بايد همزمان 
نظم و انضباط را هم رعايت كنيد، ديگر نمي توانيد اين 
موارد را رعاي��ت كنيد و بي محابا پاي ت��ان را به زمين 
مي زنيد و اين موجب مي شود به بدن تان آسيب برسد. 
من همين الان هم در آموزش رژه و ورزش هاي رزمي 
به نيروها و ورزشكاران مي گويم كه نبايد بي محابا ضربه 
بزنند بلكه باي��د ضربات را كنترل ش��ده و بادقت وارد 
كنند. يكي از ابتكاراتي كه در آموزش سربازان داشتم، 
راه اندازي گروهان متخصص��ان و اجراي آموزش هاي 
متمرك��ز به  جاي آم��وزش پراكنده و مم��زوج كردن 
آموزش ها با عمليات رواني و مس��ائل فرهنگي بود. در 
اين روش من س��ربازي را كه مكانيكي بلد بود، صبح 
تا ظهر به مكانيكي پادگان مي فرس��تادم و بعد از ظهر 
به  جاي ۱0ساعت كلاس در روز براي آنها سه ساعت 
كلاس برگزار مي كردم، به اين ترتيب چون آن سرباز به 
كاري كه تخصص و علاقه داشت مشغول بود و احساس 
مفيد بودن مي ك��رد، بازده��ي اش در كلاس ها بالاتر 
مي رفت، براي مثال ما در آن زمان ۴0س��اعت كلاس 
س��لاح بايد برگزار مي كرديم، اما با اتخ��اذ اين روش 
۴0س��اعت به چهار س��اعت كاهش پيدا كرد اما نمره 
تيراندازي تمامي سربازان اين گروهان بالاي ۸0 بود؛ 
چيزي كه در ساير گروهان ها با ۴0ساعت آموزش هم 
اتفاق نمي افتاد، البته اين رابطه دوطرفه بود؛ من سعي 
مي كردم بيكار نمانم و دائم در حال يادگيري باش��م، 
مي رفتم و به س��ربازاني كه كاري بلد بودند، مي گفتم 
مثلًا »مي شود به من جوشكاري يا بنايي ياد بدهيد؟«، 
همين الان هم كه با بعضي از آنها در ارتباط هس��تم، 
به آنها اس��تاد مي گويم و جالب اس��ت بدانيد همين 

جوشكاري و بنايي در طراحي رژه به من كمك كرد. 
  رژه حماس�ي پايه اوليه رژه نوين در س�پاه 

شد
همين تجربه را در آموزش رژه هم پياده و از عمليات 
رواني براي افزايش برآيند س��اير كارهاي آموزش��ي 

اس��تفاده كردم. در آن مقطع بين آموزش��گاه هاي 
رزم مقدماتي، م��ا و آموزش��گاه ش��هيد ثابت خواه 
كرمانشاه رژه حماسي يا همان ضرب چهار را همراه 
با رجز خواندن اجرا مي كرديم كه البته كار ما خيلي 
مطرح نبود اما آموزشگاه شهيد ثابت خواه به  واسطه 
فرماندهي كه داشت، اين كار را خيلي حرفه اي انجام 
مي داد و من ه��م خيلي وقت ها از آنه��ا الگو گرفتم. 
فرمانده پادگان ما از من مي خواس��ت براي مراس��م 
اختتاميه با سربازان رژه حماسي كار كنم اما چيزي از 
ساعات آموزشي هم كم نكنم، براي همين من خارج 
از ساعات آموزشي با سربازان سرود و رژه حماسي كار 
مي كردم و اين اصرار و بازخواس��ت فرمانده پادگان 
براي رژه حماسي پايه اوليه رژه نوين سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامي شد. 
 از چه  زماني موضوع تغيير رژه در سپاه 

مطرح و چگونه دنبال شد؟
رهبر معظم انقلاب سال۸۷ را به  عنوان سال نوآوري و 
شكوفايي نامگذاري كردند و از سوي ديگر مطالبه اي 
هم در خصوص رژه داشتند، نيروهاي مسلح هم به فكر 
اين افتاده بودند تا يك نوآوري در خصوص رژه انجام 
دهند و س��ردار جعفري كه در آن زمان فرمانده كل 
س��پاه بودند با جديت اين كار را دنب��ال كردند. من 
گاهي ساعت ها به تغيير ش��يوه رژه فكر مي كردم اما 
منتظر بودم شرايط لازم براي تغيير رژه به  وجود بيايد 
و بتوانم نظراتم را بگويم. زماني كه شنيدم حضرت آقا 
فرمودند: »رژه بايد تغيير كند«، به خودم گفتم: »پس 
من اشتباه نمي كردم و حالا بستر لازم براي تغيير رژه 
ايجاد شده است.« همان ايام قرار بود امير شيرمردي 
از طرف ستادكل نيروهاي مسلح براي بازديد از پادگان 
ما به كازرون بيايد، به ما هم گفته بودند ايشان بسيار 
انسان سختگيري است و به  قول معروف مو را از ماست 
بيرون مي كشد. ما از قبل در مراسمات اختتاميه علاوه 
بر رژه نمايش ميداني ي��ا پيراميد را اجرا مي كرديم و 
اين را هم از نمايش هاي ميداني ب��رادران ارتش ياد 
گرفته بودم و آنها را به  عنوان استاد خودم در اين زمينه 
مي دانم و قلباً به بچه هاي ارتش ارادت دارم. در جريان 
اين بازديد هم از فرمانده پادگان درخواس��ت كردم 
اجازه دهد ما يك كار فرهنگي- نظامي يعني تلفيقي 
از نمايش ميداني و رژه نظامي را اجرا كنيم، ايشان هم 
موافقت كردند. زماني كه امير شيرمردي به پادگان ما 
آمدند، از ايشان خواستيم قبل از بازديد از بخش هاي 
مختلف پادگان ش��اهد اجراي نمايش ميداني ما در 
ميدان صبحگاه باش��ند، آن روز هوا ابري بود و زماني 
كه ما رژه حماس��ي و س��رودخواني را شروع كرديم، 

باران گرفت و فضاي كار ما هم نظر امير ش��يرمردي 
را جلب كرد، ايشان از جايگاه به پايين آمدند تا مانند 
بچه ها زير باران باشند و مثل ابر بهار گريه مي كردند. 
ما نمايش مان را كه تلفيقي از س��رود، رژه حماس��ي 
و تئاتر با موضوع دفاع مقدس ب��ود، اجرا كرديم و در 
نهايت هم به رژه از مقابل جاي��گاه ختم كرديم. امير 
شيرمردي بعد از پايان نمايش گفتند: »شما با اين كار 
تمام ذهنيت من را تغيير داديد و هر چه را مي خواستم 
ببينم، ديدم«، بع��د هم بدون بازدي��د از بخش هاي 
مختلف پ��ادگان رفتن��د و پادگان ما پ��ادگان نمونه 
رزم مقدماتي در تمام نيروهاي مسلح شد. بعد از آن 
مربيان رژه سپاه از سراسر كشور را در نيروي مقاومت 
بسيج جمع كردند و جلسه اي به  رياست سردار ايوب 
سليماني تشكيل ش��د كه من هم در آن جلسه بودم. 
در آن جلسه گفته شد كه »حضرت آقا مطالبه اي در 
مورد رژه دارند و فرمانده  كل سپاه هم تأكيد دارند كه 
اين كار بايد انجام شود« و ما هم زمان زيادي تا اولين 
رژه يعني در ۳۱ شهريور نداشتيم، حتي در آن جلسه 
صحبتي شد كه از بچه هاي حزب الله لبنان براي اين 
كار كمك گرفته شده است. در همان جلسه فيلمي 
از رژه در كشورهاي مختلف به  خصوص كشورهايي 
از شرق آس��يا پخش كردند اما زمان پخش آن سرم 
را پايين انداختم، چون معتقد ب��ودم اگر اين فيلم را 
ببينم، در پيش زمينه ذهني من نقش مي بندد و ديگر 
چيزي كه متعلق به ما باشد، شكل نخواهد گرفت. من 
در همان جلسه تصميم قطعي گرفتم كه بايد اين كار 
را انجام دهم. زماني كه به پادگان برگشتيم، همكاران 
عزيز من و ساير مربيان با اينكه درجه شان از من بيشتر 
بود اما به من كمك كردند بتوانم اين كار را انجام دهم، 
از طرفي قرار بود با تشكيل سپاه هاي استاني پادگان 
ما تعطيل شود و بچه ها مي گفتند شايد با ابداع اين رژه 

پادگان تعطيل نشود. 
 بعد از اين جلس�ه و تصميمي كه ش�ما 
گرفتيد، چطور اين رژه جديد را طراحي 

كرديد؟
چند روز هر چه فكر مي كردم هيچ اتفاقي نمي افتاد، 
من كه خودم را انس��ان خلاقي مي دانس��تم، هر چه 
فكر مي كردم ب��ه نتيجه اي نمي رس��يدم. زماني كه 
مي خواستم با سربازان رژه حماسي كار كنم، مي رفتم 
مداحي و موسيقي، به  خصوص موسيقي سنتي گوش 
 مي دادم و از اش��عار و ضرباهنگ ه��ا الگو مي گرفتم. 
اين بار هم بچه ه��ا فايلي از مداحي ه��اي مختلف از 
دوران دفاع مق��دس و بع��د از آن در اختيار من قرار 
داده بودند، يك��ي از آنها را باز ك��ردم و به  يك باره به 
يك دنياي ديگر رفتم و برگشتم. درست يادم نيست 
مداحي از آقاي كويتي پور بود يا فخري اما ش��عرش 
اين گونه ش��روع ش��د: »ببايد از قرآن ياري نمودن، 
اس��اس فتنه را ويران نمودن، س��پاه محمد مي آيد 
مي آيد«، من ديگر نفهميدم چه ش��د، از جايم بلند 
شدم در عرض دوسه دقيقه فرم رژه را بستم و نشستم. 
به ميدان پادگان رفتم، سربازان و مربيان هم هر كدام 
به  نحوي در حال تمرين بودند، ۱0روز گذش��ته بود 
و هيچ كس به نتيجه اي نرس��يده بود و بچه ها تقريباً 
نااميد شده بودند، گفتم: »مي شود يك گروهان به من 
بدهيد؟«، گروهان را تحويل گرفتم و از آنجا كه شاكله 
فرهنگي داشتم، بچه ها را براي تمرين رژه به حسينيه 
پادگان بردم. در ايام معمولي هم من هميشه بعد از 
نماز مغرب و عشا در پادگان مي ماندم و به معاشرت 
با سربازان مي پرداختم و از اين طريق به آنها روحيه 
مي دادم كه آثار مثبتي هم داش��ت، برخي سربازان 
كه مي خواستند س��ربازي را ترك كنند، مي گفتند: 
»وقتي اين روحيه ت��و را ديديم، تصميم گرفتيم كه 
بمانيم.« براي شروع تمرين همان مداحي را با بچه ها 
تمرين كردم و گويي اين ش��عر قلب بچه ها را هم به 
پ��رواز درآورد، در مرتبه اول س��ربازان چنان جوابي 
دادند كه گويي سقف حس��ينيه مي خواست بريزد، 
يك تمرين چهارس��اعته خيلي خوب باهم داشتيم 
و در حالي كه بر خ��لاف رژه كلاس��يك، رژه جديد 
چندين حركت بيشتر داش��ت اما آنها به  خوبي اين 
حركات را اجرا مي كردند. من هم چون ارادت خيلي 
خاصي به امام حسين)ع( داش��تم، در دلم اين رژه را 

به ايشان تقديم كردم و معتقدم خود اهل بيت)ع( به 
آن نظر كردند، نام اين رژه را هم رژه سپاهيان محمد 

رسول الله)ص( گذاشتم. 
  فلس�فه و معناي حركات در رژه جديد 

چيست؟
در رژه جدي��د فرمان اجراي رژه به اين صورت اس��ت 
كه فرمانده ميدان آيه »و اع��دّوا لهم...« را مي خواند و 
نيروها هم در حالي كه دس��ت هاي خود را گره كرده، 
به  سمت آس��مان مي برند، اين آيه را تكرار مي كنند و 
اين به  معناي دريافت پيام الهي اس��ت، حركت دست 
نيز برگرفته از يكي از فنون ورزش هاي رزمي است، از 
طرف ديگر وقتي شما عده اي را مي بينيد كه به  صورت 
هماهنگ دست هاي ش��ان را گره كرده، به  سمت بالا 
گرفته اند، در ذهن شما اين تداعي مي شود كه در حال 
سر دادن شعار مرگ بر امريكا هستند و اين بخش هم 
برگرفته از فلسفه انقلاب اسلامي است. در حقيقت روز 
اول من فقط فرم حركت پ��ا در رژه را طراحي كردم و 
بعد از آن شايد اغراق نباشد كه بگويم بيش از ۳0هزار 
ساعت روي طراحي بقيه حركات رژه فكر كردم و رژه اي 
كه امروز انجام مي شود با رژه روز اول متفاوت است. در 
روز اول، رژه ما رژه س��اير يگان ها را به  هم ريخت، ولي 
امروز اين طور نيست و اين مشكل حل شده است، زيرا 
اين رژه ن��ه  تنها براي يك گروهان بلكه بايد از س��وی 
يگان هاي متعدد اجرا مي ش��د و در مس��ير طراحي و 
اصلاح آن بس��ياري از دوس��تان به من كمك كردند. 
يكي از مش��اوران اصلي من هم همسرم بود، ساعت ها 
در منزل موس��يقي رژه مي گذاشتم و حركات را انجام 
مي دادم و ايش��ان به من مشاوره مي داد كه كجا خوب 
و كجا بد شده است. به هر حال ما رژه را شروع كرديم، 
بعد از حركت اول كه توضيح دادم، حركت دوم اين بود 
كه دست حركت مي كند و روي سينه قرار مي گيرد و 
همه يكصدا ياحسين مي گويند، اين يعني اولين ذكر 
كسي كه مي خواهد عليه ظلم قيام كند ياحسين است، 
در حقيقت فرمان »به پيش« كه در رژه كلاسيك داريم، 
در رژه ما با ذكر يا حسين اتفاق مي افتد، بعد با الهام از 
يكي از فنون ورزش هاي رزمي حركت »درجا قدم رو« 
را انجام مي دهيم، دليل اله��ام  گرفتنم از ورزش هاي 
رزمي هم اين است كه نيروي نظامي بايد همواره آماده 
باشد و هر حركتي هم كه ما در رژه انجام مي دهيم، در 
راستاي بالا بردن آمادگي رزم اس��ت. در همين حال 
با هر حرك��ت مبناي يك پاي چپ )طب��ل بزرگ زير 
پاي چپ( يك ذكر حس��ين گفته مي شود و همزمان 
همان تكنيك هنرهاي رزمي را ه��م انجام  می دهيم، 
جالب اين است كه بعد از مدتي كه با سربازها اين رژه 
را تمرين كرديم، به  دليل آنكه حركات طوري طراحي 
شده بود كه موجب افزايش آمادگي جسماني مي شد، 
آنها خودشان هم علاقه مند ش��ده بودند و اگر قرار بود 
۲0دقيقه تمرين كنيم، اصرار داشتند كه زمان تمرين 
را بيشتر كنيم. در حركت بعد زماني كه گروهان براي 
اجراي»قدم آماده« مهيا مي شود، حركت دست تغيير 
مي كند و از حالت سينه زدن، دست به  صورت كشيده 
با ذكر الله به  س��مت آس��مان مي  رود، اين هم با الهام 
از فنون رزمي است و نش��ان دهنده دعا و استعانت از 
خداوند متعال براي اجراي يك كار بزرگ است. پس از 
رسيدن به پرچم قرمز كه بايد اصل رژه آغاز شود، فرم 
حركت پا با ذكر الله اكبر تغيير مي كند و اين فرم تغيير 
حركت پا مختص ايراني هاست كه برگرفته از حركات 
پا در آموزش تاكتيك است، حركات سلاح هم برگرفته 
از تكنيك هاي جنگ سرنيزه است. جالب است بدانيد 
تمرين رژه روي روحيه افراد هم تأثير مي گذارد و بعُد 
معنوي افراد را تقويت مي كند، البته ما روزهاي سخت 
هم زياد داشتيم، بالاخره ش��ما وقتي مي خواهيد كار 
جديدي انجام دهيد، عده اي مقابل ش��ما ايستادگي 
مي كنند، در مورد رژه ه��م اينطور ب��ود، فرماندهان 
مي خواس��تند رژه تغيير كند اما برخ��ي مربيان اين 
موضوع را در تقابل با تمام دانسته هاي خودشان قلمداد 

مي كردند و مقابل آن مي ايستادند. 
  اين رژه جديد چگونه به تأييد رس�يد و 
چطور به  عنوان رژه مصوب سپاه انتخاب 

شد؟
فيلم هاي تمرين رژه از سراس��ر كش��ور براي ارائه و 
انتخاب نزد سردار جعفري برده شد، يكي از دوستان 
تعريف مي ك��رد »آقاعزيز)س��ردار جعفری( فيلم ها 
را مي ديد، ولي مورد قبولش نبود ت��ا اينكه نوبت به 
فيلم شما رس��يد و زماني كه ذكر حس��ين را شنيد، 
تمام توجهش به تلويزيون جلب ش��د، بعد كم كم به 
تلويزيون نزديك شد و گفت: اين همان چيزي است 

كه مي خواهيم.« 
  آقا كه رژه جديد را ديدند، گفتند: »نگراني 

من درباره رژه برطرف شد«
همراه دو گروه ديگر به س��تاد نيروي زميني س��پاه 
دعوت شديم و خود س��ردار جعفري هم براي ديدن 
رژه آمدند، وقتي رژه را ديدن��د، آن را تأييد كردند و 
روز ۳۱شهريور همان سال براي اولين بار اين رژه را 
اجرا كرديم. خيلي ها بع��د از رژه گفته بودند ايران از 
حزب الله براي رژه نيرو آورده است. همان سال يا سال 
بعدش درست خاطرم نيست رهبر معظم انقلاب قرار 
بود به دانشگاه امام حسين)ع( بيايند، دوستان آنجا 
هم فيلم رژه ما را ديده بودند و از روي آن تمرين كرد ه 
بودند، از من هم دعوت كردند براي كمك به دانشگاه 
بروم، اين رژه در محضر آقا اجرا شد و همان جا ايشان 
فرموده بودند كه »من يك نگراني درباره رژه داشتم 
كه برطرف شد.« بعد از اين كم كم اين رژه به  صورت 
رژه مصوب درآمد، البته همان طور كه گفتم، ايراداتي 
در فرم اوليه رژه بود كه آنها را اصلاح كرديم و كم كم 
براي آن شعر، ملودي و موسيقي هم طراحي شد و رژه 

به  صورت امروزي آن درآمد. 

گفت وگو با حميدرضا راوش، طراح رژه نوين سپاه

طراحي جديد رژه سپاه، نگراني »آقا« را برطرف كرد

گفتوگو

در رژه جدي�د فرمان اج�راي رژه به 
اين صورت اس�ت كه فرمانده ميدان 
آيه »و اع�دّوا له�م...« را مي خواند و 
نيروه�ا ه�م در حالي كه دس�ت هاي 
خود را گره كرده، به  س�مت آس�مان 
مي برند، اي�ن آيه را تك�رار مي كنند 
و اي�ن به  معن�اي دريافت پي�ام الهي 
اس�ت، حركت دس�ت نيز برگرفته از 
يكي از فنون ورزش هاي رزمي اس�ت


